

Referat – Orø Lokalforum

1. Valg af ordstyrer og referent

Simon blev valgt som ordstyrer, og referatet blev ført via diktafon. Transskriptionen heraf har lagt til grund for referatet.

2. Godkendelse af dagsorden

Dagsordenen blev godkendt med følgende tilføjelser under punktet Eventuelt:

- Orientering om Orø Børne- og Ungdomsklub
- Kort orientering om energiø-projektet

Derudover blev det besluttet at indsætte et særskilt punkt om lægesituationen på Orø som punkt C på dagsordenen.

3. Udvalg

A. Færgeskontaktudvalget

Der blev orienteret om seneste møde i Færgeskontaktudvalget.

Referatet fra mødet lægges på hjemmesiden, når det er endeligt godkendt af deltagerne. Der var i denne omgang sket en offentliggørelse, inden alle havde godkendt referatet, hvilket fremover håndteres i korrekt rækkefølge.

Drift og sejlads

Færgerne har haft udfordringer i forbindelse med is og enkelte forsinkelser, men der er ikke tale om alvorlige driftsproblemer.

Takststruktur og billettering

Der arbejdes med en ændret tilskudsmodel for Østre Færge, herunder overgang til klippekort- og bundkortløsninger.

Fra 1. maj forventes det muligt at købe én billet til Orø, som kan benyttes som returbillet – uanset hvilken af færgerne der anvendes retur. Ordningen indebærer, at man kun skal have billet ved sejlads til Orø.

Der blev drøftet, hvordan ordningen konkret vil fungere – herunder om den gælder både passagerer og biler – samt de økonomiske incitamenter mellem de to færger.

Værftsophold

Holbækfærge skal på værft i en længere periode i forbindelse med motorarbejde.

Beredskabssagen

Spørgsmålet om beredskabssejlads (ambulance, politi, brand m.v.) blev drøftet. Kommunen ønsker fortsat at afklare den fremtidige løsning, men sagen er i øjeblikket ikke afklaret og er sendt tilbage til videre dialog, herunder med inddragelse af Lokalforum.

Lokalforum har tidligere indledt dialog med relevante kommunale repræsentanter om beredskabsspørgsmålet.

B. Trampestiudvalget

Der blev orienteret om den seneste dialog med Holbæk Kommune vedrørende toiletforhold på Orø.

Lokalforum har rettet henvendelse til kommunen med henvisning til, at der aktuelt kun findes ét offentligt toilet på øen. Derudover findes der ikke offentligt tilgængelige handicaptoiletter. De toiletter, der findes ved bl.a. institutioner og faciliteter, er ikke offentlige i juridisk forstand.

Kommunens svar er, at der foreligger en politisk beslutning om, at Orø ikke længere har såkaldte "Blå Flag"-strande. Som følge heraf er der ikke krav om etablering eller drift af offentlige toiletter i tilknytning til strandene. De tidligere faciliteter er derfor nedlagt.

Det positive i tilbagemeldingen er, at henvendelsen har medført, at spørgsmålet om offentlige toiletforhold indgår i budgetdrøftelserne for 2027.

Det betyder dog samtidig, at der ikke forventes ændringer i 2026, og at den nuværende situation fortsætter på kort sigt.

Det blev bemærket, at situationen fremstår uhensigtsmæssig i lyset af øens turismeindsats og generelle udviklingsambitioner.

C. Miljøsikring – Arbejdsgruppe

Arbejdsgruppen orienterede om den aktuelle situation vedrørende det større landbrugsareal på Orø, hvor der forventes ejerskifte inden for kort tid.

Arbejdsgruppen arbejder på at etablere en hurtig dialog med Holbæk Kommune med henblik på, at der – så snart en handel er gennemført – kan indledes dialog med en eventuel ny ejer. Formålet er at afdække muligheder for løsninger, der understøtter både natur, lokalsamfund og øens langsigtede udvikling.

Der blev blandt andet peget på følgende perspektiver:

- Mulighed for mageskifte i forbindelse med handlen, inden endelige dispositioner fastlægges.
- Inddragelse af lokale landmænd i forhold til græsning eller drift af arealer, hvor dette er foreneligt med gældende rammer.
- Drøftelse af anvendelse af eksisterende bygninger.
- Mulighed for at koble arealerne til en bredere vision om Orø som model- eller demonstrations-ø inden for grøn omstilling, monitorering og bæredygtig arealanvendelse.

Arbejdsgruppen planlægger, når der foreligger større klarhed, at indkalde til et borgermøde. Her vil relevante oplægsholdere – herunder fra kommunen – blive inviteret til at orientere om den grønne trepart og de reguleringsmæssige rammer.

Der blev desuden drøftet den generelle regulering af landbrugets gødningsanvendelse i relation til den grønne trepartsaftale samt betydningen for fjord og grundvand. Det blev bemærket, at de konkrete rammer og økonomiske mekanismer fortsat er under udvikling.

D. Naturgruppen

Der var ingen nye orienteringer fra Naturgruppen.

E. Beredskabsgruppen

Der blev orienteret om møde med borgmester Christina Krzyrosiak Hansen og kommunaldirektør Erik Kjærsgaard vedrørende beredskab på Orø.

Det er drøftet som en mulighed, at Orø kan anvendes som pilotområde ("laboratorium") for udvikling og afprøvning af fremtidige beredskabsløsninger i Holbæk Kommune. Lokalforum har i den forbindelse fået til opgave at konkretisere:

- Hvilke særlige forhold der gør sig gældende for Orø som ø
- Hvilke behov der opstår ved længerevarende strømafbrydelser eller krisesituationer
- Hvilke funktioner der bør prioriteres lokalt

Kommunen er i gang med at anskaffe generatorer, og planen er at placere én eller flere permanent på Orø – formentlig ved Ellebjergcentret. Der er endnu ikke truffet endelig beslutning, men der er givet en positiv tilkendegivelse.

Det blev drøftet, at Forsamlingshuset i en beredskabssituation kan fungere som varmestue og samlingspunkt for information og forplejning. Der undersøges mulighed for fast strømforsyning fra generator via kabel, så bygningen kan opretholde drift ved strømsvigt.

Der var planlagt en workshop med Beredskabsforbundet, men arrangementet blev udsat på grund af vejret. Formålet er at gennemføre en workshop med fokus på lokal forberedelse og samspil med de formelle beredskabsmyndigheder.

Kommunen ansætter en ny beredskabsmedarbejder i foråret (marts/april). Det er aftalt, at der kort efter opstart afholdes møde med vedkommende med henblik på det videre arbejde.

Beredskabsgruppen er bredt sammensat og omfatter bl.a. brandvæsen, færgedrift, akuthjælpere og repræsentanter for lokale faciliteter.

Arbejdet vurderes at være godt forankret både administrativt og politisk, og processen fortsætter.

4. Orø Beboerforening – Borgermøde

Der blev orienteret om, at Orø Beboerforening har indkaldt til borgermøde vedrørende foreningernes fremtidige organisering og samarbejde.

Det blev drøftet, at mødet ikke har formel beslutningskompetence i forhold til Orø Lokalforums vedtægter eller mandat. Eventuelle ændringer i Lokalforums struktur, opgaver eller repræsentation kan alene beslutes på foreningens generalforsamling.

Bestyrelsen drøftede deltagelse i mødet, alle medlemmer af bestyrelsen ønskede at deltage som medlemmer af beboerforeningen og beboere på øen. Der blev peget på følgende synspunkter i drøftelsen:

- At eventuelle strukturelle ændringer eller fusionstanker bør forankres via de respektive foreningers generalforsamlinger.

- At Lokalforums rolle som kontakttled til kommune og eksterne samarbejdspartnere er forankret i gældende aftaler og vedtægter.

Der blev endvidere drøftet forskellige modeller for fremtidig organisering, herunder en eventuel paraplystruktur, hvor Lokalforum fungerer som koordinerende instans i forhold til myndighedskontakt, mens øvrige foreninger bevarer selvstændighed.

Det blev understreget, at eventuelle ændringer kræver behandling og godkendelse på generalforsamling.

5. Simons opgaver

a. Henvendelse til kommunen vedrørende offentlige toiletter og stibroer

Punktet er behandlet under Trampestiudvalget.

b. Sikker skolevej og øvrige trafikale forhold

Der er siden sidste møde været dialog med Holbæk Kommune vedrørende trafiksikkerhed og sikker skolevej.

Der er tidligere politisk afsat midler (oplyst 200.000 kr., tidligere nævnt 250.000 kr. – beløbet undersøges nærmere) til trafikale tiltag, herunder afmærkning ved havneområderne. Midlerne er knyttet til den gældende trafiksikkerhedsplan (2020–2025), og kommunen har oplyst, at prioriteringen skal tage udgangspunkt i de politisk besluttede projekter.

Kommunen har engageret rådgiver/konsulent til at gennemgå de mindre projekter. Intentionen er at realisere de beskrevne tiltag så omkostningseffektivt som muligt, så eventuelle resterende midler kan anvendes til yderligere forbedringer – herunder ved Orø Skole.

Der blev drøftet:

- Mulighed for tydeligere markering af venteområde ved havnen, hvor børn kan opholde sig med cykler.
- At afmærkning kan være en relativt billig løsning, som frigør midler til andre trafiksikkerhedstiltag.
- At ændringer i den politiske prioritering kan medføre risiko for, at midlerne helt bortfalder.

Det blev tilkendegivet, at der afventes kommunens videre udmelding, før der træffes yderligere beslutning.

Derudover er der gjort opmærksom på:

- Behov for gennemgang af skiltning på Østre Færgevej (herunder vildtskilte).
- Flytning/justering af 30 km/t-skilt ved kirken, hvor synligheden i sommerperioden er begrænset.

c. Henvendelse vedrørende PostNord

Der er rettet henvendelse til Orø Beboerforening vedrørende postomdeling og PostNords ændrede praksis. Det blev tidligere aftalt, at sagen videreformidles via Beboerforeningen til Sammenslutningen af Danske Småøer.

Der er konstateret udfordringer med:

- Levering og kapacitet i forhold til pakker.
- Postomdeling og anbefalede breve.
- Borgere fritaget for digital post.

Det blev bemærket, at problemstillingen har national karakter, men at konsekvenserne opleves særligt tydeligt på øer.

Sagen følges videre i relevant regi.

6. Modtaget korrespondance

Der er modtaget henvendelse fra Orø Beboerforening om, at de vil tage sagen vedrørende PostNord videre i relevant regi.

7. Eventuelt

a. Orø Børne- og Ungdomsklub – Orientering

Simon orienterede om den aktuelle situation vedrørende Orø Børne- og Ungdomsklub.

Simon er frivillig i ungdomsklubben, og orienteringen blev givet i denne egenskab – ikke som repræsentant for Orø Lokalforum.

Der har været dialog med Holbæk Kommune, efter at det stod klart, at de nuværende midlertidige lokaler (barakken) var planlagt nedrevet uden en afklaret alternativ løsning.

Efter henvendelse er nedrivningen sat i bero, indtil der foreligger en konkret og holdbar løsning for ungdomsklubben. Der planlægges dialogmøde mellem skoleledelse, kommune og relevante parter.

Det blev fremhævet, at ungdomsklubben har en vigtig social funktion på øen, herunder i forhold til unge med særlige behov.

Der var enighed om, at beslutninger om lokalefordeling henhører under skolens og kommunens kompetence. Lokalforum vil over for kommunen tilkendegive, at der bør sikres gode rammer og lokaler til såvel Ungdomsklubben som SFO.

b. Energi-Ø projekt

Der er modtaget orientering fra projektansvarlig om, at arbejdet med Energi-Ø-projektet igangsættes.

Det blev bemærket, at Lokalforums rolle og eventuelle deltagelse i arbejdsgrupper ikke aktuelt er konkretiseret. Lokalforum har tidligere tilkendegivet, at man kan deltage i relevante arbejdsgrupper, hvis der opstår konkrete opgaver.

Der afventes nærmere udmelding om projektets organisering og næste skridt.

C. Læge på Orø

Der blev rejst bekymring vedrørende driften af lægeklínikken på Ellebjergcentret.

Der blev konkret nævnt tilfælde, hvor udstyr (EKG-apparat) ikke har fungeret tilfredsstillende, samt generelle oplevelser af begrænset kapacitet og længere ventetider. Det blev understreget, at medicinsk udstyr naturligvis skal fungere korrekt, og at kvaliteten af undersøgelser ikke må være usikker.

Der blev endvidere drøftet:

- Ventetid på lægetider (op til flere uger).
- Mulighed for at få taget blodprøver lokalt via sygeplejerskeordning.
- Betydningen for ældre borgere og borgere med kroniske lidelser.
- Alternative bookingsystemer, som kendes fra andre lægehuse (fx dag-til-dag booking).

Det blev bemærket, at klínikken aktuelt har begrænset åbningstid på Orø, og at der tidligere har været dialog om eventuel udvidelse af kapaciteten.

Der blev peget på behov for at undersøge:

- Den nuværende kontrakt for satellitklínikken.
- Fremtidig løsning i forbindelse med eventuel ændring i lægedækningen.

Det blev besluttet at sætte punktet på dagsordenen igen på et kommende møde med henblik på en mere struktureret drøftelse af, hvordan Lokalforum eventuelt kan følge op på sagen.